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Jak du¿¹ jednostk¹ jest Instytut Tele-
detekcji i w jaki sposób finansowane
s¹ jego prace?

NADIA MURATOWA: Kazachskie
Centrum Badañ Kosmicznych w A³ma
Acie podlega Ministerstwu Edukacji i Na-
uki. Centrum zatrudnia oko³o 100 osób,
w tym 50 w Instytucie Teledetekcji, i jest
finansowane z bud¿etu pañstwa. Pieni¹-
dze pochodz¹ g³ównie z Ministerstwa
Rolnictwa, gdy¿ to na jego zlecenie wy-
konujemy wiêkszoœæ badañ, ale tak¿e z in-
nych ministerstw. Prowadzimy te¿ bada-
nia miêdzynarodowe, na które dostajemy
dodatkowe œrodki.

Ile osób w Kazachstanie profesjonal-
nie zajmuje siê teledetekcj¹?

NADIA MURATOWA: Na to pytanie
trudno odpowiedzieæ, poniewa¿ jest to
dyscyplina doœæ popularna, któr¹ wyko-
rzystuje siê nie tylko w naszym instytu-
cie, ale tak¿e w badaniach z zakresu bo-
taniki, geologii czy geografii. Z powodu
znacznego obszaru, jaki zajmuje nasz kraj,
dane teledetekcyjne s¹ u¿ywane zarówno
przez instytucje pañstwowe, jak i przez
firmy prywatne.

Na czym koncentruje siê Wasza dzia-
³alnoœæ?

NADIA MURATOWA: Skupiamy siê na
badaniach dotycz¹cych przewidywania
plonów. Rozpoczêliœmy je w 1997 roku
na zlecenie rz¹du i by³y to pierwsze tego
typu prace prowadzone z u¿yciem danych

teledetekcyjnych, meteorologicznych
i GIS. W bie¿¹cym roku dokonaliœmy
oszacowania obszaru, który nadaje siê pod
uprawê. Jednak z powodu wielkoœci na-
szego kraju (2,7 mln km2) czynnoœci te
dotyczy³y tylko 5 jednostek administra-
cyjnych, ale i tak daje to a¿ 12 mln ha
u¿ytków rolnych. W wyniku naszych prac
Ministerstwo Rolnictwa otrzyma³o dane
o prognozowanym obszarze zasiewu,
a tak¿e o przewidywanej wielkoœci plo-
nów.

Jakiego rodzaju zdjêcia s¹ do tego
celu wykorzystywane?

NADIA MURATOWA: Instytut posiada
w³asn¹ stacjê odbiorcz¹, przystosowan¹
do pozyskiwania danych z amerykañskich
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Przewidywalność plonów
ściągnie inwestorów

S t u d i u m  P o d y p l o m o w e  G e o d e z j i  N u m e r y c z n e j
Uniwersytetu Warmiñsko-Mazurskiego w Olsztynie

rozpoczyna nabór s³uchaczy na rok akademicki 2003/2004
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Prof. dr hab. Katarzyna D¹browska-
-Zieliñska: Dla Instytutu Geodezji i Karto-
grafii wizyta naukowców z Instytutu Telede-
tekcji Kazachskiego Centrum Badañ Kos-
micznych jest bardzo wa¿na. Myœlê, ¿e jej
efekty pozwol¹ nam rozszerzyæ kontakty
z krajami zza wschodniej granicy. Z równie
du¿ymi sukcesami przewidujemy plony w na-
szym kraju i mo¿e staæ siê to tematem wspó³-
dzia³ania. Z niecierpliwoœci¹ czekamy na
mo¿liwoœæ pracy z radiometrem wykorzystu-
j¹cym dane z satelitów TERRA, którego nie
posiadamy. Mamy nadziejê na wspó³pracê
w opracowywaniu danych pozyskanych
z tych satelitów. Dodatkowo kooperacja z Ka-
zachskim Centrum Badañ Kosmicznych da-
je mo¿liwoœæ uczestniczenia w ró¿nego ro-
dzaju badaniach i programach naukowych.
Ma ona tak¿e s³u¿yæ pokazaniu roli, jak¹
kazachscy naukowcy odgrywaj¹ w „global-
nej spo³ecznoœci teledetekcyjnej”.

satelitów NOAA (ze spektrometrem
AVHRR) i TERRA (ze spektrometrem
MODIS). Dodatkowo umo¿liwia ona od-
biór danych z rosyjskiego Meteora 3M.
Typowa dzia³ka rolna w Kazachstanie ma
ok. 2 km x 2 km (ale bywa, ¿e i 20 km x
20 km), a zatem rozdzielczoœci, jakie ofe-
ruj¹ satelity NOAA, TERRA i Meteor, s¹
dla nas w pe³ni wystarczaj¹ce. Na zdjê-
ciach widaæ kontury dzia³ek, mo¿emy bez
problemu rozpoznaæ rodzaj zasiewu. U¿y-
wamy równie¿ danych z Landsata, czasa-
mi ze SPOT-a. Jednak pokrycie rozleg³e-
go terenu naszego kraju zdjêciami z tych
dwóch satelitów by³oby bardzo kosztow-
ne. W naszej sytuacji spo³ecznej i ekono-
micznej korzystamy z nich tylko w ra-
mach badañ miêdzynarodowych.

Jakiego sprzêtu i oprogramowania
u¿ywacie?

NADIA MURATOWA: Z uwagi na spe-
cyfikê danych, na jakich pracujemy, ko-
rzystamy ze stacji cyfrowych firm
ERDAS i Sun. Dysponujemy tak¿e kil-
koma stanowiskami analogowymi, jed-
nak z powodu coraz mniejszej ich funk-
cjonalnoœci zamieniamy je sukcesywnie
na cyfrowe. U¿ywamy oprogramowania
firmy ERDAS oraz aplikacji GIS-owych
firmy ESRI.

Jakie s¹ wymierne korzyœci z tych ba-
dañ?

ALEKSIEJ TEREKOW: Badania te s¹
bardzo wa¿ne dla naszego kraju pokryte-
go g³ównie przez pustynie, stepy i góry.
Tylko 13% ca³ego obszaru to tereny za-
gospodarowane rolniczo, gdzie produku-

jemy pszenicê, kukurydzê i proso. Wiêk-
szoœæ plonów przeznaczona jest na eks-
port, a dochody z rolnictwa to ok. 35%
PKB. Jak widaæ, jest to udzia³ znacz¹cy.
Poza tym nasze rolnictwo jest jeszcze
w fazie rozwoju. Europejskie zbo¿a, któ-
re uprawia siê z u¿yciem nawozów sztucz-
nych, s¹ bardziej konkurencyjne. Nasze
badania maj¹ na celu g³ównie poprawê
jakoœci i zwiêkszenie iloœci produkowa-
nego zbo¿a. Przewidywalnoœæ plonów
znacznie obni¿y ryzyko, a tym samym za-
chêci w³aœcicieli du¿ych firm zagranicz-
nych do inwestycji w naszym kraju.
W przysz³oœci badania te pozwol¹ na
opracowanie naturalnego systemu nawad-
niania.

Czy u¿ywacie danych teledetekcyj-
nych do innych badañ ni¿ przewidy-
wanie plonów?

NADIA MURATOWA: Wykonujemy
wiele prac, które mniej lub bardziej doty-
cz¹ rolnictwa. Powszechnie znany jest
problem Morza Aralskiego, którego mo-
nitorowaniem siê zajmujemy. Nadmierne
nawadnianie pól spowodowa³o znaczne
obni¿enie jego poziomu. Pokryte sol¹ i od-
padami przemys³owymi dno wyschniête-
go w du¿ym stopniu morza wystawione
jest na dzia³anie silnych wiatrów, które
rocznie wymiataj¹ stamt¹d tony trucizn.
Toksyczne wyziewy powoduj¹ znaczny
wzrost zachorowañ na raka wœród miesz-
kañców tego rejonu. Jednak jako instytu-
cja naukowa mo¿emy tylko zwracaæ
szczególn¹ uwagê naszego rz¹du na tê
sytuacjê. O wadze problemu niech œwiad-
czy fakt powstania miêdzynarodowej fun-

dacji, która stara siê rozwi¹zaæ tê bardzo
dla nas k³opotliw¹ kwestiê.
ALEKSIEJ TEREKOW: Choæ do pol-
ski przyjechaliœmy g³ównie po to, by
przyjrzeæ siê pracy IGiK, byliœmy tak¿e
na Uniwersytecie Warszawskim, gdzie
poprowadziliœmy wyk³ad dla studentów
geografii dotycz¹cy naszego kraju,
a g³ównie w³aœnie Morza Aralskiego.
NADIA MURATOWA: W ostatnim ro-
ku rozbudowaliœmy te¿ znacz¹co system
monitorowania obszarów zagro¿onych
po¿arami. Prowadzimy równie¿ badania
Morza Kaspijskiego.

Czy utrzymujecie kontakty z zagra-
nicznymi agencjami kosmicznymi, np.
NASA, ESA, RSA?

NADIA MURATOWA: Posiadamy w³as-
n¹ tego typu instytucjê: Kazachsk¹ Agen-
cjê Kosmiczn¹, ale dzia³a ona g³ównie na
potrzeby kosmodromu Bajkonur. Oczy-
wiœcie wspó³pracujemy z agencjami wie-
lu krajów, m.in. Francji, USA, a tak¿e
Niemiec; z agencj¹ niemieck¹ przeprowa-
dziliœmy kilka wspólnych projektów ba-
dawczych. Jednak bardzo rzadko korzy-
stamy z ich danych, bazuj¹c g³ównie na
w³asnych. Du¿ym problemem w kontak-
tach z instytucjami zagranicznymi jest
skomplikowana sytuacja polityczna w na-
szym kraju.

Jak uk³ada siê wspó³praca z polskimi
naukowcami?

NADIA MURATOWA: Kilku naszych
kolegów z United States Department of
Agriculture, z którym wspó³pracujemy,
wspomina³o o istnieniu Instytutu Geode-
zji i Kartografii ju¿ 3 lata temu, ale œciœle
wspó³pracujemy dopiero od roku. Na jed-
nej z miêdzynarodowych konferencji
spotkaliœmy prof. D¹browsk¹-Zieliñsk¹,
która prowadzi podobne do nas badania.
Przedyskutowaliœmy nasze problemy i po-
stanowiliœmy siê spotkaæ. Pani profesor
zaprosi³a nas do Polski, ale i tak nasz
przyjazd by³ mo¿liwy tylko dziêki pro-
gramowi pomocy technicznej ze strony
USA. Podczas naszego 7-dniowego po-
bytu w Polsce wymieniliœmy doœwiadcze-
nia i porównaliœmy wyniki naszych prac.
Bylibyœmy te¿ zaszczyceni mo¿liwoœci¹
wspó³pracy z Centrum Badañ Kosmicz-
nych lub Polsk¹ Akademi¹ Nauk i nie
wykluczamy, ¿e stanie siê to w przysz³o-
œci. Z po¿ytkiem dla obu stron.
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